
V Česku působí nová Národní centrála proti organizovanému zločinu 

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka:  
Ode dneška působí v Česku nová Národní centrála proti organizovanému zločinu. V rámci policejní 
reorganizace pod ní spadají dva specializované útvary ‐ protimafiánský a protikorupční. Centrála měla 
původně fungovat už od začátku července. Ministr vnitra Milan Chovanec z ČSSD tento termín ale o 
měsíc posunul s ohledem na diskuse a kontroverze provázející tyto změny. Kvůli nim opustil místo 
ředitele Útvaru pro odhalování organizovaného zločinu Robert Šlachta. Výhrady k přípravě a 
struktuře nového útvaru mají kromě vládního hnutí ANO i státní zástupci. Mimo jiné kvůli obávám z 
narušení takzvaných živých kauz a z možného úniku informací z nové centrály. Vrchní státní 
zástupkyně Lenka Bradáčová upozorňuje, že žalobci můžou i nadále přidělovat jednotlivé případy 
útvarům a policistům, kterým důvěřují. Ředitel národní centrály Michal Mazánek ovšem v dnešním 
rozhovoru pro Radiožurnál upozornil, že podobný postup bude krajně výjimečný.  
 
Michal MAZÁNEK, ředitel, Národní centrála proti organizovanému zločinu:  
Jedná se o případy, kde pachatelé podezřelí, obvinění mohou být policisté. Samozřejmě na to tady 
máme speciální útvar v naprosto výjimečných případech by tato situace nastat mohla, je to 
samozřejmě na rozhodnutí státního zástupce, ale musí to mít opravdu stanovená jasná pravidla.  
 
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka:  
Říká šéf národní policejní centrály Michal Mazánek. A naše pozvání přijali Janusz Konieczny, člen 
vládní rady pro koordinaci boje s korupcí a advokát Václav Vlk z prezidia Unie obhájců. Pánové, dobrý 
den.  
 
Václav VLK, advokát, prezidium Unie obhájců:  
Dobrý den.  
 
Janusz KONIECZNY, člen vládní rady pro koordinaci boje s korupcí:  
Dobrý den.  
 
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka:  
Tak pane Konieczny, zeptám se nejdřív vás, vládní protikorupční rada ještě v červenci hlasovala o 
tom, jestli by se ta reorganizace měla odložit policejních útvarů, neprošlo to jenom těsně, takže mě 
by zajímalo, jestli si stále myslíte, že to odstartování dneškem je možná příliš ukvapené?  
 
Janusz KONIECZNY, člen vládní rady pro koordinaci boje s korupcí:  
Rozhodně. Tato reorganizace probíhá velice podezřelým způsobem. Jednak z důvodu toho, jak 
bleskově a utajeně všechno to probíhá a jednak je zde celá řada okolností, které nebyly vysvětlené, 
my jsme v pátek zaslali policejnímu prezidiu celou řadu otázek, na které budeme očekávat odpovědi, 
nicméně jelikož policejní prezidium minimálně komunikuje, tak já nebudu překvapen, pokud nám 
neodpoví. Já bych se zde zmínil například o tom, že ještě v květnu byla představena aktualizovaná 
podoba koncepce policie do roku 2020 a v této koncepci bylo jasně uvedeno, jakým způsobem se ty 
jednotlivé útvary budou rozvíjet. A následně...  
 
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka:  
A nebylo tam o sloučení nic?  
 
Janusz KONIECZNY, člen vládní rady pro koordinaci boje s korupcí:  
Nebylo tam nic o sloučení. A já bych tady chtěl zdůraznit, že jestliže taková reorganizace probíhá, tak 
na počátku musí být zpracovaná analýza toho, že taková reorganizace je vůbec potřebná, jak asi 
analyzovat potřebnosti.  
 



Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka:  
A ta chybí.  
 
Janusz KONIECZNY, člen vládní rady pro koordinaci boje s korupcí:  
Ta samozřejmě chybí.  
 
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka:  
Pane Vlku, vzhledem k tomu, co tady říká pan Konieczny kvůli těm obavám, námitkám, možná, 
řekněme, pochybnostem, podle vás bylo by na místě počkat se spuštěním té nové centrály boje proti 
organizovanému zločinu?  
 
Václav VLK, advokát, prezidium Unie obhájců:  
Tak ptáte‐li se mě jako obhájce.  
 
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka:  
Ano.  
 
Václav VLK, advokát, prezidium Unie obhájců:  
Tak já vůbec nemám žádný problém s tím, že bude nová starší lepší krásnější jinak se jmenující 
centrála proti organizovanému zločinu v boji národní korupční záměny, říkám jakákoliv jména, to, že 
to přece nemá žádný vliv na to, co mě zajímá jako obhájce a to vedení trestního procesu. Mě jenom 
zajímá, aby běžel trestní proces, aby běžel rychle a účinně. A na to další z reforem nebo ze způsobu 
organizace práce policie přece nemá žádný konkrétní vliv, je to něco jako stěhování, spisy se naloží do 
auta, odvezou se o kus dál a vyšetřovatelé zůstávají ti stejní, jenom se přejmenují. Druhá věc je.  
 
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka:  
Ano.  
 
Václav VLK, advokát, prezidium Unie obhájců:  
Že činnost policie je činností složky, která patří do té moci výkonné, tedy patří pod vládu a vláda se 
může a musí, nebo případně policejní, případně ministr vnitra organizovat účinnost té policie, jak 
uznají za vhodné a jak chtějí. A buď to bude dobře nebo špatně, ale jestli to ohrožuje nebo 
neohrožuje vyšetřování korupce nebo čehokoliv jiného, to jsou takové smyšlenky, myšlenky a 
domněnky, které opravdu nemají žádný reálný podklad. Já bych chtěl slyšet argumenty, ne typu není 
správně zpracována koncepce, ale podle stávajícího trestního zákona, podle stávajícího zákona o 
policii to není v pořádku, protože se tím omezí vyšetřování konkrétní věci, kdy nemá policie místo na 
to...  
 
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka:  
Tedy konkrétní příklad.  
 
Václav VLK, advokát, prezidium Unie obhájců:  
Konkrétní příklad, konkrétní věci, protože to jsou jenom takové politické argumenty, ale to je můj 
soukromý názor za Unii obhájců, říkám, jak to proboha může ohrozit vyšetřování.  
 
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka:  
Rozumím.  
 
Václav VLK, advokát, prezidium Unie obhájců:  
To je jediné, na co se ptám.  
 
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka:  



Pane Konieczny, existuje nějaký takový konkrétní příklad nebo v tuto chvíli se bavíme spíš v té rovině 
politické?  
 
Janusz KONIECZNY, člen vládní rady pro koordinaci boje s korupcí:  
No, tak rozhodně lze mluvit o tom, že dochází k narušení živých případů, protože například kauza 
Bereta, na tom pracoval konkrétní tým, který byl zmenšen a přesunut pod Národní protidrogovou 
centrálu, takže tady rozhodně...  
 
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka:  
Připomeňme jenom dvěma třemi slovy kauza Bereta?  
 
Janusz KONIECZNY, člen vládní rady pro koordinaci boje s korupcí:  
Jedná se o kauzu obchodování s informacemi a úniky informací z policejních spisů a v této kauze 
probíhala razie v květnu. A já jsem si právě položil otázku, proč tato reorganizace proběhla takhle 
náhle a proto musela ji spustit nějaká událost, a to je jedna z možných právě událostí, nicméně těch 
důvodů byla, bylo rozhodně mnoho.  
 
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka:  
Pane Vlku, toto by mohl být závažný důvod, tedy, že by mohly pokračovat úniky z vyšetřování živých 
spisů a tak dále, že tady ta pochybnost prostě existuje?  
 
Václav VLK, advokát, prezidium Unie obhájců:  
Já obdivuju všechny, kteří si to dovolí tvrdit a zejména obdivuju všechny, kteří recitují neustále 
zjištění ze spisu nebo z vyšetřování, která jsou ze zákona tajná, dokud se nestanou trestním řízením 
ve věci samé po sdělení obvinění nebo vznesení obvinění. To je skvělé, jak to ty lidi vědí, že ty 
informace mají...  
 
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka:  
A vy se toho neobáváte, těch úniků?  
 
Václav VLK, advokát, prezidium Unie obhájců:  
Já úniků, promiňte, ale česká policie je děravá a uteče z ní všechno, takže jestli uteče něco víc nebo 
míň, to je pro mě hrozné, ale nezmění se to nějak způsobem organizace policie a vytvoření Národní 
centrály toho nebo onoho, změní se to tím, že policisté začnou skutečně pracovat tak, jak mají. A 
teďka pozor, musím říct jednu důležitou věc, většina z nich v 90 procentech trestné činnosti pracuje 
tak, jak má, jenom těch 10 nejviditelnějších, kteří předvádějí veletoče na tyči a nedělají si s trestním 
řádem žádné problémy, pak spouští tuto kampaň. A stylizovat se do pozice poškozeného jako v Itálii, 
to mi přijde úplně absurdní, a zase, to je můj názor, odborně je to jednoduché.  
 
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka:  
Rozumím tomu. Pane...  
 
Václav VLK, advokát, prezidium Unie obhájců:  
Jak může někdo /nesrozumitelné/ informace, které jsou tajné.  
 
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka:  
Ještě chci dát příležitost panu Koniecznému, jestli je to tak opravdu, že česká policie je děravá, na 
sloučení útvaru to v podstatě nic nezmění?  
 
Janusz KONIECZNY, člen vládní rady pro koordinaci boje s korupcí:  
Rozhodně to pravda není. A jsou různé možnosti, různé patření, jak omezit úniky informací a já jsem 
se právě seznámil minulý týden s jakýmsi pokusem o vypořádání připomínek Nejvyššího státního 



zastupitelství a tam právě takovéto opatření jsou navrhována, protože jsou různé případy, které byly 
odebrané protikorupční policií právě z důvodu úniku informací, samozřejmě tam jsou možnosti 
například nevkládat některé informace do éteru, čili do centrální evidence, nebo například to, že 
státní zástupce si vybere tým vyšetřovatelů, se kterými bude spolupracovat, ti to nebudou 
oznamovat právě svým nadřízeným a tak dále. Takže já bych se zaměřil vyloženě právě na tyto dílčí 
velice důležité opatření a ne na takovou zbrklou reorganizaci.  
 
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka:  
Říká Janusz Konieczny, z vládní rady pro koordinaci boje s korupcí. A advokát Václav Vlk z prezidia 
Unie obhájců byl taky naším hostem. Pánové, díky oběma, na shledanou.  
 
Janusz KONIECZNY, člen vládní rady pro koordinaci boje s korupcí:  
Na shledanou.  
 
Václav VLK, advokát, prezidium Unie obhájců:  
Na shledanou a hezký večer.  
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